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Abstract

This study was conducted for one season at the experimental farm of the 

College of Agricultural  Studies, Sudan University of Science and 

Technology at Shambat to study the effect of sowing dates (July – August) 

on growth and seed yield and quality of okra (Abelmoschus esculentus L. 

Moench). Two okra cultivars (Khartomia and Wadgamar), and three 

different sowing dates (1/7, 18/7, 11/8) were tested using a split plot design 

with four replications. The late sowing (18/7, 11/8) had a significant 

negative effect on vegetative growth (plant height and days to 50% 

flowering) compared to the early one (1st of July). This was also reflected 

on seed yield and its components (pod and seed yield and shelling 

percentage), especially, for sowings later than mid July. Seed quality (seed 

weight and seedling growth) of both cultivars was negatively  affected by 

sowings in third week of July and second week of August. It could be 

concluded that sowing in the first week of July, may be suitable for okra 

seed production.
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الخلصةة 
 لكلييية التجريبييية بالمزرعيية واحييد لموسييم الدراسيية هييذه إجريييت

 شمبات. والتكنولوجيا، للعلوم السودان - جامعة الزراعية الدراسات
 وإنتيياج نمييو اغسييطس) علييى – (يوليييو الزراعيية تاريييخ تأثير لدراسة
 و (خرطييوميه البامييية ميين صةيينفين اختبييار البامييية. تييم بييذور وجودة

 تصميم ) باستخدام11/8 ،18/7  ،1/7( زراعة تواريخ ودقمر) وثلثة
 السييبوع فييي الزراعيية مكررات. تييوقيت بأربع المتشققة القطاعات

 معنييوي تييأثير له كان أغسطس من الثاني والسبوع يوليو من الثالث
 %50ليي الييام وعيدد النبيات، (طيول الخضيري، النميو عليى سالب

 انعكييس وقييد )،1/7( المبكر الزراعة بتاريخ مقارنة إزهار) للصنفين
ًا ذلك  ونسييبة والبييذور القييرون (إنتاج ومكوناته البذور إنتاج على أيض

 تييأثرت حيييث يوليييو منتصييف عن المتأخرة للزراعة التصافي) خاصةة
ًا البييادرات) للصيينفين ونمو البذور (وزن البذور جودة  بالزراعيية سييلب

 أن القييول يمكيين وعليييه أغسييطس وخلل يوليييو آخيير فييي المتأخرة
ًا يكييون قد يوليو من الول السبوع في الزراعة توقيت  لنتيياج مناسييب

البامية. بذور
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